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 DEZLEGAREA NEPUTINTELOR 
 

- Duminica a 27-a după Rusalii, Tămăduirea femeii gârbove – 
 

  Medicina a căutat fel de fel de leacuri ca să trateze boala şi 
durerea din trupul omului, dar mai ales a căutat şi caută mereu 
să găsească rădăcina din care ies atâtea suferinţe în lume.   
S-au găsit, desigur, leacuri pentru multe boli şi s-a găsit şi 
izvorul de unde pleacă aceasta, dar şi sfaturile doctorilor sunt 
tot aşa de dispreţuite şi de neluate în serios, ca şi învăţătura 

Domnului Hristos, pe care o propovăduiește 
Biserica. Doctorii au spus, au scos chiar 
cărţi şi spun mereu cu tărie că alcoolul, 
tutunul, drogurile, avorturile, sunt izvoare ale 
bolilor şi suferinţelor. De aici pleacă cele mai 
multe boli fără leac, ca leucemia, ciroza, 
cancerul generalizat, TBC-ul, sifilisul, care 
duc la distrugerea nervilor şi stricarea 
sângelui şi acestea au urmări şi asupra 

copiilor, fiindcă din astfel de părinţi se nasc copii bolnavi. Dar 

cine ascultă pe medici şi cine caută să facă ce spun ei? Abia 
când se văd neputincioşi, iar boala i-a pus la pat, încep să mai 
rărească de a se îndopa cu astfel de otrăvuri. Merg la spitale, 
dar cum se ameliorează boala încep din nou acelaşi fel de 
viaţă, sau şi mai rău. Medicina a descoperit aceste izvoare ale 
suferinţei mai pe urmă, după ce Evanghelia şi învăţătura 

Mântuitorului Hristos a fost propovăduită de Sfânta Biserică 
Ortodoxă, care a arătat cât de grozave sunt păcatele, viciile şi 
patimile şi cum distrug acestea atât sufletul cât şi trupul.  

Păcatul este pricina a tot răul din lume. Toate suferinţele, 
lacrimile şi tulburările îşi au rădăcina în păcate. Cine nu ştie ce 
mare rău provoacă într-o familie un beţiv şi câte divorţuri se 

petrec din cauza acestui păcat al beţiei. De aici omul ajunge cu 
uşurinţă şi la celelalte: desfrânare, ucidere, despărţire de 
Dumnezeu. Sunt nenumărate feluri de suferinţe pe pământ din 
cauza acestor patimi urâte, din cauza cărora oamenii trăiesc 
într-un mare întuneric sufletesc şi trupesc. Multă suferinţă aduc 

în casă patimile şi viciile omului. De la beţie pleacă toate, şi 
suferinţa se ţine lanţ. Şi câte necazuri nu aduc în lume aceste 
patimi urâte pe care le condamnă nu numai religia şi Biserica, 
dar şi medicina şi doctorii. Din cauza beţiei auzim cum unul a 

dat foc la casă, sau a spart tot ce a găsit prin casă, un altul şi-a 

bătut soţia şi copiii, sau a ajuns chiar la crimă. Câţi copii nu au 
fugit de acasă din cauza certurilor din familie şi a tatălui beţiv. 
Iată gârbovire periculoasă, căci toţi aceştia sunt stăpâniţi de 
duhuri necurate şi sunt legaţi de satana ca şi femeia gârbovă 
din Sfânta Evanghelie. Ei poartă cocoaşă în spate, stau 
încovoiaţi de mulţimea patimilor, înfăşuraţi cu legături de 

lanţuri de vrăjmaşul diavol şi nu pot privi în sus, ci privesc 

numai în jos la noroiul acestei lumi. Ei nu văd cerul şi nici nu 
vor să-l vadă. Viaţa lor este fără cer, cerul este închis. → → 

 

 

 Sunt gârboviţi, nu au simţul dragostei de aproapele şi nici milă 
de nimeni, caută numai ceartă şi să facă rău. Oricând sunt 
gata să-şi îndeplinească numai aceste pofte animalice şi nu 
văd cum acestea le aduc sufletul şi trupul în starea cea mai 
dezastruoasă. Sunt nepăsători la strigătul neîntrerupt care vine 

dinspre ţărmul suferinţelor omeneşti. Îşi astupă urechile şi nu 
vor să audă cuvintele Izbăvitorului Iisus Hristos: „Veniţi la 
Mine, toţi cei osteniţi şi împovăraţi şi Eu vă voi odihni pe voi!”. 
Dar nu aud şi nu văd albastrul cerului divin. Noi, creștinii, 

suntem datori să trăim pe pământ dar să avem fruntea sus şi 
ochii aţintiţi spre cerul albastru. Păcatul este pricina tuturor 
relelor şi a suferinţelor de pe faţa pământului. De aceea până 
când nu ne întoarcem la Dumnezeu cu toată inima noastră, cu 
sinceritate, suntem căzuţi în blestemul dumnezeiesc. Să luăm 

în serios cuvintele Domnului, căci ne păgubim pe noi singuri şi 

nu e pagubă mai mare ca aceasta ca să vezi la sfârşit că ţi-ai 

pierdut sufletul. Acum este timpul să strigăm cu stăruinţă şi cu 

credinţă la Dumnezeu. Să venim la Sfânta Biserică, să facem 

rugăciuni ca să dezlege Dumnezeu, ca la femeia gârbovă, 

legăturile diavolului făcute cu învoirea noastră. Să ne dezlege 

Mântuitorul păcatele când ne spovedim şi atunci vor înceta 
supărările şi se vor opri toate suferinţele din casele, sufletele şi 
trupurile noastre. Grija de suflet să fie în fruntea tuturor 
celorlalte griji şi osteneala cea mai de seamă să fie pentru 
mântuirea sufletului. Să ne întărim credinţa, să cultivăm 
smerenia, să înmulţim rugăciunea, să ne întărim răbdarea în 
timpul încercărilor şi să facem milostenie. Să nu uităm să-i 
mulţumim lui Dumnezeu pentru faptul că existăm, că suntem 
sănătoşi, că suntem iubiţi de Dumnezeu, chiar dacă trecem 
prin necazuri, boli şi ispite. Sfânta Evanghelie de astăzi ne mai 
învaţă că Domnul Iisus Hristos a vindecat femeia gârbovă în zi 
de sărbătoare. Prin urmare, observăm că şi în zi de sărbătoare 
putem şi trebuie să facem binele, să dăm o mână de ajutor, să 
îndreptăm un om care este căzut într-un fel sau altul, să-l 
consolăm cu un sfat bun, cu un cuvânt bun, cu o rugăciune 

pentru sănătatea şi mântuirea lui. Facerea de bine nu este 
oprită nici chiar în zilele de sărbătoare. Cu alte cuvinte, 
sărbătoarea nu este o scuză sau un obstacol spre a săvârşi 
binele pentru aproapele nostru. În această perioadă a Postului 
Naşterii Domnului, trebuie să vizităm şi să ajutăm bolnavii, 
bătrânii, săracii, oamenii necăjiţi şi singuri. Noi ne numim 

creştini pentru că purtăm numele lui Hristos şi suntem creştini 
cu adevărat dacă devenim milostivi. Când săvârşim multe 
fapte de milostenie, cei ce se bucură de ele preamăresc pe 

Hristos Domnul pentru bunătatea Lui care se arată lor prin 
oamenii binevoitori şi milostivi, trimişi de El ca să-i ajute. Să ne 
rugăm Domnului și Mântuitorului nostru Iisus Hristos să ne 
dăruiască bucuria ajutorului Său pentru a săvârşi fapte bune, 
spre slava Preasfintei Treimi şi spre a noastră mântuire. Amin! 
 
 

      † Daca ceea ce primeşti  poate fi furat, cine are puterea să-ţi fure ceea ce dăruieşti?  †       
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ÎNTREBĂRI ŞI RĂSPUNSURI 
DESPRE CREDINŢA ORTODOXĂ 

 

Întrebare: Care este a şaptea fericire şi ce înţeles are? 
Răspuns: „Fericiţi făcătorii de pace, că aceia fiii lui 

Dumnezeu se vor chema” (Matei 5, 9). Pacea întemeiată pe 
adevăr, dreptate şi dragoste este cel mai mare bun social 
pentru oameni şi popoare. Ea uşurează îmbunătățirea 
condiţiilor de viaţă ale fiecărui om şi înalţă popoarele, 
aducându-le propăşire şi fericire. Proorocii din Vechiul 
Testament au descris împărăţia mesianică a lui Hristos ca pe o 
împărăţie a păcii şi a dreptăţii, iar îngerii au cântat în noaptea 
Naşterii Domnului: „Slava întru cei de sus lui Dumnezeu şi 

pe pământ pace, între oameni bunăvoire” (Luca 2, 14). 
Această pace între oameni şi popoare, după care năzuieşte 
orice societate, izvorăşte, după învăţătura creştină, din pacea 
omului cu Dumnezeu şi din pacea cu sine însuşi, de care se 
bucură numai cei ce săvârşesc binele. Despre această pace 
deplină vorbeşte Mântuitorul când spune Ucenicilor Săi: „Pace 

vă las vouă, pacea Mea o dau vouă” (Ioan 14, 27). Făcători 
de pace sunt deci, după învăţătura sfintei noastre Biserici, în 
primul rând cei ce săvârşesc Domnului, zilnic, jertfa cea fără 
de sânge, rugăciuni şi posturi pentru ca peste toţi oamenii să 
se reverse „pacea lui Dumnezeu, care covârşeşte orice 

minte” (Filipeni 4, 7). Făcătoare de pace, solie a păcii şi 
înfrăţirii este în primul rând Sfânta Biserică, deoarece ea 
propovăduieşte totdeauna pacea, care izvorăşte din iubirea de 
Dumnezeu şi de aproapele. Făcători de pace sunt de 
asemenea toţi cei care nu numai că iartă pe cei care caută 
învrăjbire, dar prin mijlociri înţelepte şi potrivite şi prin pilda 
vieţii lor înlătură neînţelegerile şi certurile dintre oameni şi îi 
împacă, făcându-i din vrăjmași, prieteni. Făcători de pace sunt 
socotiţi apoi şi cei ce stabilesc armonie între voinţa trupului lor 
şi voinţa sufletului, aducând acea împăcare a omului cu sine 
însuşi. Făcători de pace sunt, în sfârşit, toţi cei care prin 
sfaturile, strădaniile şi faptele lor împiedică războaiele între 
oameni. Făcătorii de pace îndeplinesc o lucrare asemănătoare 
celei săvârşite de Fiul lui Dumnezeu, Care a venit în lume să 
împace pe omul păcătos cu Dumnezeu. De aceea, Dumnezeu 
le făgăduieşte numele de „fii ai lui Dumnezeu”, însoţit, 
fireşte, de fericirea vrednică de acest nume. Porunca de a face 
pace se adresează tuturor, precum citim în Sfânta Scriptură: 
„Căutaţi pacea cu toţii şi sfinţenia, fără de care nimeni nu 

va vedea pe Domnul” (Evrei 12, 14). 
Întrebare: Care este a opta fericire şi ce înţeles are? 
Răspuns: „Fericiţi cei prigoniţi pentru dreptate, că a lor 

este împărăţia cerurilor” (Matei 5, 10). Cuvântul „dreptate” 
are aici înţelesul de dreaptă credinţă şi dreaptă purtare, viaţă 
neprihănită, sfinţenie, în care bineînţeles este cuprinsă şi 
virtutea socială a dreptăţii. Vechiul Testament ne vorbeşte de 
mulţi drepţi care au fost prigoniţi din pricina luptei lor împotriva 
păcatelor lumii în care ei trăiau şi pentru îndreptarea acesteia 
spre o viaţă morală. Luptând pentru dreptate, au fost prigoniţi 
proorocii. Tot din pricina aceasta a fost răstignit Mântuitorul 
Hristos. El a proorocit Ucenicilor Săi că vor fi prigoniţi, ca şi El: 
„Dacă vă urăşte pe voi lumea, să ştiţi că pe Mine mai 

înainte decât pe voi M-a urât. Pentru că Eu v-am ales pe 

voi din lume, de aceea lumea vă urăşte” (Ioan 15,18-19). 

PROGRAM  LITURGIC 
 

ZIUA ORA SLUJBE / ACTIVITĂȚI  

Luni 
11 decembrie 

1700 Vecernie la Biserica „Sf. Spiridon” 

Miercuri 
13 decembrie 

1700 Paraclisul Sf. Icoane Portărița 

Vineri 
15 decembrie 

1400 Spovedanie 

1700 Sf. Maslu cu 7 preoți 

Sâmbătă 
16 decembrie 

700 Sf. Liturghie, pomenirea morților 

1400 Spovedanie 

1700 Vecernie 

Duminică 
17 decembrie 

700 Utrenia și Sfânta Liturghie 

1100 Program de bibliotecă 

1700 Vecernie 
 

Linguşeala smeritului mândru 
  Regele leu stătea pe tron  sătul și obosit de cât era de slăvit. 
– Ce plictiseală! În fiecare zi, ei țin discursuri lungi, pline de 
complimente la adresa mea. M-au asurzit cu atâtea laude. Ce 
proști, să creadă că eu sunt un rege căruia îi plac laudele!    
 Mișcându-și coada, un câine s-a apropiat de tron și a zis: 
– Milostivule rege, fără tine noi n-am avea pace. Toate 
animalele îți sunt loiale, gata să-și sacrifice viața pentru tine! 
– Pleacă de aici! a răcnit leul, sărind în picioare. Nu mă mai 
lăuda atât! Urăsc acest lucru.  
 Câinele a plecat cu coada între picioare. A 
venit o vulpe ce părea decentă și învățată. 
Fără semeție, dar nici umilință, i-a făcut 
leului o plecăciune și i-a zis cu blândețe: 
– O, rege leu, de ce ești supărat? Ce te așteptai de la o 
creatură plictisitoare cum este câinele? Nici măcar atât nu știe, 
că tu ești cea mai modestă ființă din lume. Dar nu-i ciudat când 
puțini sunt în această lume care refuză complimentele? Jur că 
n-am mai văzut pe nimeni ca tine, atât de deștept și de onest! 
- Ai dreptate! a zis leul satisfăcut. Te răsplătesc cu o găină… 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

      Greutățile din drumul nostru 
  Odată, într-o ţară, demult, regele ei dădu ordin să 
se pună o piatră mare de tot, chiar în mijlocul unui 
drum. Apoi se ascunse în apropiere, ca să vadă 
dacă vreun supus al lui va înlătura piatra sau nu. Unii dintre cei 
mai de seamă oameni ai regatului, sfetnici, bogaţi comercianţi, 
curtezani, sosiră, priviră piatra şi doar o înconjurară. Mulţi 
dintre ei chiar îl învinuiră pe faţă pe rege pentru că nu se 
îngrijeşte de starea drumurilor din regat, dar niciunul nu făcu 
nimic ca să înlăture piatra cu pricina. Atunci, un simplu ţăran, 
ce îşi ducea verdeţurile la piaţă, se apropie. Îşi lăsă coşurile pe 
jos, în drum, şi încercă să mişte piatra către marginea 
drumului. La început nu reuşi, dar apoi, după multă caznă şi 
sudoare, izbândi. În timp ce îşi aduna coşurile lui cu verdeaţă, 
văzu o pungă cu bani, chiar acolo unde se aflase piatra. În 
pungă se aflau o mulţime de monede de aur, şi un înscris al 
însuşi regelui, prin care acesta îl făcea stăpân peste acea 
pungă cu bani pe cel care va fi înlăturat piatra din drum. Astfel, 
ţăranul descoperi şi învăţă ceea ce alţii niciodată nu ajunseră 
să înţeleagă.     Fiecare greutate pe care o întâmpini, îţi 

oferă şansa de a urca o treaptă mai sus, prin învingerea ei! 
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